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Milí BaS, dneska slavíme Díkčinění. Slavnostní bohoslužbu vděčnosti, která odpovídá prastarému 
izraelskému svátku, který se slavil v návaznosti na sklizeň. Četli jsme: „Slavnost stánků budeš slavit 
po sedm dní, až shromáždíš úrodu ze svého humna a lisu…“ To jest po podzimní sklizni ovce a oliv, 
které předcházela sklizeň obilí, budeš slavit tuto slavnost. Humno neboli mlat bylo místo, kde se 
mlátilo obilí, a lis byl místem, kde se lisovala hroznová šťáva a olivový olej. A když to bylo všechno 
sklizené, veškerá úroda shromážděná a uložená v nějakých zásobnících, tak se slavilo. Slavilo se 
velmi radostně, protože radost je důsledkem vděčnosti za Hospodinovo požehnáni, které se 
projevilo v podobě bohaté úrody. Izraelci měli při této slavnosti prožívat, že „Hospodin, tvůj Bůh ti 
požehnal na veškeré úrodě… oddej se proto radosti.“ (v. 15). Uvědom si, že máš být za co vděčný, 
máš se z čeho radovat. Tuto svoji vděčnost a radost budeš projevovat před Hospodinem, svým 
Bohem (v. 11). Je to radost tváří v tvář Bohu.  
Naše dnešní slavnost Díkčinění je takovýmto radostným a vděčným poděkováním Bohu za úrodu 
letošního roku, za veškeré dobro, které jsme přijali. V současnosti už většinou nejsme tak 
bezprostředně spjati se zemí jako byli lidé dříve. Někteří sice máme svoje zahrádky, na kterých něco 
pěstujeme, ale naše obživa z větší části není závislá na tom, co nám vyrostlo na zahrádce. Přesto 
vnímáme, že ceny potravin jsou v nějaké vazbě na to, jaká byla letos úroda nebo naopak neúroda, 
prostě nějak se nás dotýká to, jaký byl letošní rok po zemědělské stránce.  
Ale myslím, že to můžeme pojmout i šířeji a obecněji. Máme prožívat a připomínat si to, že když 
máme dostatek, tak to není samozřejmost, ale je to důsledek Božího požehnání. A adekvátní reakcí 
na Boží požehnání je právě vděčnost a radost. Opakovaně se v tomto krátkém biblickém úryvku píše 
o radosti. Nejdříve je řečeno, kdo všechno se bude radovat spolu s tebou (v. 14). Bude to tvá rodina, 
do které patří i služebnictvo, a také ti, kteří žijí ve tvé blízkosti a nemají své vlastní pole, tedy svoji 
vlastní úrodu. Mezi tyto lidi patřil levijec, to byli kněží, ale taky bezdomovec, sirotek a vdova. I oni se 
budou radovat z požehnání, které jsi dostal. Radost jim máš umožnit svojí solidaritou. 
Potom se znovu píše o radosti hned v dalším verši (v. 15). Ekumenický překlad uvádí: „Oddej se 
radosti“. Doslova je zde napsáno: „Budeš jen radostný“. Radost je jedním ze základních témat 5. 
knihy Mojžíšovy. Slovo „radost“ nebo „radovat se“ je v každé z předchozích čtyř knih Mojžíšových 
uvedeno vždy jen jednou, ale v 5. Mojžíšově je celkem dvanáctkrát. Radost je v jádru Mojžíšovi vize 
života, ve kterém sloužíme Hospodinu s radostí. A o to jde. Sloužit Hospodinu s radostí. Umět se 
radovat z jeho požehnání. Umět být vděčný za jeho dary.  
To, jak je radost a vděčnost důležitá, vynikne, když se podíváme na další souvislost, ve které se o 
radosti mluví. Je zajímavé, že druhý okruh, v němž se v 5. knize Mojžíšově objevují zmínky o radosti, 
jsou kletby. Prokletí. Mimochodem nejstarší hebrejský text, který se dosud našel, je také kletba. Na 
hoře Ebal, která leží severně od Nábulusu, se našel před pár lety proužek olova, na kterém jsou 
vyrytá slova: „Zemřeš prokletý Bohem Hospodinem.“ V hebrejštině je to celkem 40 písmen. Je to 
nejstarší dosud známý hebrejský nápis.  
V Mojžíšových knihách jsou dvě místa, kde se uvádí kletby. Ve 3. knize Mojžíšově 26. kapitole a v 5. 
knize Mojžíšově 28. kapitole. Kletby uvedené ve 3. Mojžíšově končí nadějí, končí tím, že „Hospodin 
svůj lid nezavrhne a nezprotiví si je, jako by s nimi měl zcela skoncovat a zrušit svou smlouvu s nimi.“ 
(Lv 26,44). V 5. Mojžíšově naopak kletby končí naprostým zoufalstvím. Zatímco ve 3. knize Mojžíšově 
byli lidé prokleti, protože nedodržovali příkazy Božího zákona, v 5. Mojžíšově kletby vyvolalo to, že 
navzdory hojnosti lidé nesloužili Hospodinu, svému Bohu s radostí a vděčným srdcem. Čteme zde: 
„Zato, že jsi měl hojnost všeho, ale nesloužil jsi Hospodinu, svému Bohu s radostí a vděčným srdcem 
budeš otročit svým nepřátelům, které na tebe Hospodin pošle, v hladu a žízni, v nahotě a 
v nedostatku všeho. On ti vloží na šíji železné jho, dokud tě nevyhladí.“ (Dt 28,47.48).  



To jsou hrozná slova. Lid na sebe přivádí kletbu tím, že odmítá radost a vděčnost. Radost a vděčnost 
jsou dva základní postoje, které vznikají ve společenství s Hospodinem a s bližními. Neradovat se a 
být nevděčný když prožíváme hojnost, to v posledku vede k prokletí.  
Opakovaně si zároveň uvědomuju, jak snadno do lidského srdce vstoupí obavy, pochybnosti, strach, 
mrzutost nebo trudomyslnost… Jak je snadné být nespokojený, naštvaný, znechucený a otrávený… A 
jak snadno tyto postoje vytěsní z lidského srdce veškerou radost a vděčnost. Proto jsou radost a 
vděčnost něčím velmi vzácným a důležitým. Ilustruje to příběh z židovského prostředí. 
O jednom rabínovi, Jákob Jicchak se jmenoval, se vypráví, že k němu měl vždycky neomezený 
přístup jeden velký hříšník, s nímž si rabi vždy znovu dlouho a rád povídal. A když přicházeli lidé a 
odvážili se namítnout: „Rabi, jak můžete ve vaší přítomnosti strpět takovéhoto člověka!“, dostalo se 
jim odpovědi: „Vím to, co víte i vy. Ale co mohu dělat? Miluji radost a nenávidím trudomyslnost. A 
tento muž je opravdu velký hříšník. Dokonce bezprostředně po hříšném skutku, kdy se jinak všichni, 
byť jen na chvilinku, kají, třebas jen proto, aby se v zápětí znovu oddali své pošetilosti, on vzdoruje 
trudomyslnosti a nekaje se. A radost mne přitahuje.“ Vskutku, rabi Jákob Jicchak nesnášel 
trudomyslnost, která mu byla podezřelejší než hřích. „Trudomyslnost“, říkal, „škodí službě Boží víc 
než hřích. Satan neusiluje ani tak o hřích člověka, jako spíš o jeho zármutek nad tím, že znovu zhřešil 
a že se nemůže zbavit hříchu. Chytí tak ubohou duši do sítě zoufalství.“ 
To je citát z jedné knížky Martina Bubera, který myslím pěkně vystihuje to, jak je radost důležitá 
nejen podle Mojžíšových knih, ale také podle židovské tradice.  
V prvním dnešním biblickém čtení jsme slyšeli, že Ježíš říká svým učedníkům: „Jako si Otec zamiloval 
mně, tak jsem si já zamiloval vás. Zůstaňte v mé lásce. Zachováte-li má přikázání, zůstanete v mé 
lásce, jako já zachovávám přikázání svého Otce a zůstávám v jeho lásce. To jsem vám pověděl, aby 
moje radost byla ve vás a vaše radost aby byla plná.“ (J 15,9-11). Ježíšovi také jde o to, aby jeho 
učedníci mohli mít radost. Plnost radosti. Proto jim říká, že si je zamiloval tak, jako si Otec zamiloval 
jeho. A radí jim, jak zůstat v tomto vztahu lásky, která způsobuje radost.  
Radost, dokonce plná radost, podle Ježíše souvisí s tím, že je člověk milovaný. Ježíš chce, abychom 
věděli, že si nás zamiloval. Ujišťuje nás o tom svými slovy i celým svým životem. Pro starověké 
Izraelce bylo ujištěním o Boží lásce a o jeho požehnání to, že jim Bůh dal zemi a v ní úrodu. Bylo to 
završení jejich vysvobození z egyptského otroctví. Mají svou zemi, která jim přináší úrodu, mají 
prostor k dobrému životu. Z toho se mohou a mají radovat.  
Pro nás je prostorem svobodného a radostného života především Ježíšova láska, od které nás 
nemůže nic odloučit, pokud se od ní sami neodvrátíme. Jeho ujištění o tom, že nás v lásce přijímá, 
pro nás může být zdrojem trvalé radosti. Každé dobro, každé materiální požehnání, můžeme 
přijímat s vděčností jako výraz Boží přízně a jeho zájmu, ale nad to máme vědět, že je zde ještě 
hlubší zdroj naší radosti, který není vázaný na to, jak se nám právě daří nebo nedaří, jak moc se nám 
urodilo, nebo kolik máme materiálních prostředků.  
 
Pane, děkujeme za všechno dobré, co jsme přijali, můžeme v tom spatřovat tvůj zájem o nás. 
Děkujeme, že tvá láska vůči nám je zdrojem naší nejhlubší radosti. Amen. 
 


